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Uuenenud Murumuna teeb 
kolleegid heas mõttes kadedaks
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Elva linn tegi teoks 
selle, millest paljud 
omavalitsused prae-
gu veel unistavad – 
likvideeris lasteaia 
järjekorrad.

Sirje Veldi

“Mul on sõnum, suur ja 
tähtis teadaanne – Elva lin-
nas on kõigil lasteaiakohta 
soovivatel lastel lasteaia-
koht!” kuulutas linnapea 
Reno Laidre kõigile tol kä-
reda pakasega hommikul 
Murumuna õuele kogune-
nud inimestele.

Ja nagu tema sõnade 
kinnituseks oli just Reno 
Laidre käes see võti, mis 
tavapärase lindilõikami-
se asemel lasteaia vära-
va lukust lahti keeras. Küll 
proovisid oma võtit ehitaja-
te, projekteerijate, maava-
litsuse esindajad ja linna-
volikogu esimees, kuid võ-
ti, mis Murumuna värava 
lukule sobis, oli sümbool-
selt linnapea käes. Ju siis 
siingi oli mängus raeko-
ja härjapõlvlane, kes kella-
tornis nelja ilmakaare poo-
le avanevatest akendest el-
valaste tegemisi jälgib ja 
suunab, kuid kes Murumu-
na avamisele kutset ei saa-
nud, kuna keegi varem te-
ma olemasolust ei tead-
nud. Ometi tuli ta sel päe-
val Murumuna saali vaata-
ma, miks need lapsed ilu-
sas majas tasa ja targu lii-
guvad, mitte ei jookse ega 
kilka. Ja nii sattus raeko-
ja härjapõlvlane koos teis-
te majahaldjatega muinas-
jutuliselt ilusa lasteaia ava-
mispeole, kuhu olid kutsu-
tud kõik selle maja valmi-
misele kaasa aidanud täht-
sad ja olulised inimesed.

Üksteisele jagati rohkelt 
kiidusõnu – tundus, et sel-
le majaga on rahul kõik, nii 
ehitaja, projekteerija, tel-
lija, lapsed ja lapsevane-
mad. Mõned aastad taga-
si renoveeritud ja maakon-
na kaunimaks tunnistatud 
Elva teine lasteaed Õnne-
seen oli nüüd valmis selle 
tiitli loovutama Murumu-
nale. Õnneseene õppeala-
juhataja Aigi Kapten mai-
nis, et see, mis on ära teh-
tud Murumunas, teeb nad 
isegi pisut kadedaks. Ja ta 
polnud ainus. Üksteise jä-
rel tuli neid “kadedaid” õn-
nitlejaid lähemalt ja kau-
gemalt, nii et lõpuks ütles 

Murumuna juhataja Kadri 
Joost, et kadedus on edasi-
viiv jõud – ta olla seda tun-
net isegi tundnud, kui kõik 
ümberringi aina renovee-
risid ja remontisid, ja Mu-
rumuna kannatlikult oma 
järge ootas.

“Tänane päev on meile 
justkui uuestisünd,” ütles 
Joost. “Vanast lagunenud 
lasteaiast on saanud koos 
juurdeehitusega ruumikas, 
moodne ja uusi võimalu-
si pakkuv lasteaed. Meie 
majas on olnud väga tublid 
ehitajad, superhea koos-
töö ja kompromissivalmi-
dus – kõik meie ühise lapse 
nimel!Kõige suuremat rõõ-
mu tunnevad muidugi lap-
sed ise.”

Ka Tartumaa Omavalit-
suste Liidu esimees Aivar 
Soop võttis Elva linnajuhti-
de ees mütsi maha.

“Tartumaal pole tõenäo-
liselt ühtegi teist omavalit-
sust, kes nii pika aja jook-
sul järjepidevalt ja kindlalt 
on juhtinud seda program-
mi, et iga laps saaks oma-
le lasteaiakoha. Täna ole-
me Elva linnas, kus on kõik 
tehtud,” ütles Soop. “Ma 
tean, et teil on tagataskus 
plaan teha korda ka kõik 
Elva linna koolid. Teil on 
selge nägemus ja täna sel-
leks ka rahad olemas. See 
on see, millest kõik teised 
omavalitsused unistavad.”

Tartu Maavalitsuse ha-
ridus- ja sotsiaalosakon-
na juhataja Annely Võsas-
te ütles, et tal jääb üle vaid 
siiralt rõõmustada, jälgi-
des seda, kuidas kohalikud 
omavalitsused omavahel 
konkureerivad, et kes saab 
järgmise ilusa lasteaia.

Üllar Varik arhitektuuri-
büroost Varik Projekt mär-
kis samuti tunnustavalt 
kõikide osapoolte hästilaa-
bunud koostööd ja ütles, 
et pole just igapäevane, et 
üks hoone ehitatakse val-
mis pea sajaprotsendiliselt 
nii, nagu seda on näinud 
projekteerija.

“See ehitus oli minu ar-
vates tõeliselt rabav ja hea,” 
ütles Varik.

Juurdeehituse osa po-
le esmapilgul just väga las-
teaialik, sarnanedes pigem 
kontserdisaaliga, kus fuajee 
on klaasist, seintel ripuvad 
valgustatud maalid (het-
kel on seal Merike Ambre 
maalide näitusmüük), ku-
sagil vuliseb purskkaev, on 

isegi garderoob ja muidugi 
suur lavaga saal, mis või-
maldab korraldada mista-
hes üritusi. Õuealal on pal-
ju avarust ja põnevaid at-
raktsioone, isegi oma väi-
ke kõlakoda. Lasteaial on 
igati kaasaegne köök, kus 
kokatädi eest teeb raske-
ma töö ära nutikas köögi-
tehnika. On müramise tu-
ba, looduse tuba ja loovu-
se tuba, lastemõõtu mini-
köök, kus tulevased pere-
naised saavad kätt harjuta-
da, siis veel raamatukogu... 
Ja polegi enam palju, mil-
lest veel võiks üks tänapäe-
va lasteaed unistada.

Kogu Murumuna pro-

jekti algusest peale veda-
nud ja parima tulemuse ni-
mel unetuid öidki veetnud 
linnavalitsuse poolse pro-
jektijuhi Salle Ritso sõnul 
võimaldas masu neil ehi-
tada odavamalt, ning see-
tõttu sai renoveeritud ka 
vana maja fassaadisoojus-
tus ja katus, mis esialgse 
plaani kohaselt oleks raha-
puudusel jäänud tegema-
ta. Ja kuigi õueala muru-
kamar ootab kevadet, saa-
li vahesein on veel Saksa-
maalt ja toolid Taanist El-
va poole teel, võib öelda, et 
Murumuna on nüüd täies-
ti valmis.

Saja miljonilise aastaeel-

arvega Elva linn on viima-
se viie aasta jooksul alus-
haridusse investeerinud 50 
miljonit krooni, millest 20 
miljonit on saadud erineva-
te projektitoetustena, üle 
30 miljoni on tulnud lin-
naeelarvest. Elva lasteae-
dadesse mahub nüüd 350 
last, mis hetkel tähendab, 
et kõik soovijad saavad las-
teaiakoha. Lisaks sellele ei 
tee Elva linn enam vahet, 
kas laps elab Elvas või mu-
jal – Elva lasteaiad võtavad 
sooviavalduste alusel ja va-
bade kohtade olemasolul 
vastu kõik soovijad, eluko-
hast olenemata.

Omavalitsusi 
ootab ees raske 
aasta. Lk 2

Notaritoiminguid 
saab nüüd teha 
ka Elvas. Lk 3

Haigla juht lubab 
mitte tõsta haigla 
voodipäeva tasu. Lk 4

Murumuna väravad avanesid viiendal katsel. Õige võti oli täiesti juhuslikult linnapea 
Reno Laidre käes. Foto: Kayvo Kroon

KOMMENTAAR

Linnapea Reno Laid-
re: Murumuna laiendu-
se saamisloos on omaja-
gu tööd ja pingutusi, õnne 
ja soodsaid kokkulangevu-
si ning põnevaid seiku, mi-
da ehk edaspidi enam ko-
geda ei õnnestu. Möödunud 
aasta alguses kavandatud 
seadusemuudatused sundi-
sid Elva linnavolikogu ühel 
neljapäeva hommikul kell 8 
kogunema erakorralisele is-
tungile ja otsustama projek-
ti rahastamiseks laenu võt-
mise – õhtul oleks juba hilja 
olnud! Masu lõi ehitushin-
nad sedavõrd alla, et oli või-
malik teostada lisaks juur-
deehitusele ka vana hoone 
lõplik renoveerimine. 

Raekoja härjapõlv-
lane: Te poleks saanud il-
ma minuta midagi otsusta-
da! Mina olin see, kes võt-
tis töötajatelt kõik pingid ja 
toolid ära – nad pidid püs-
tijalu suppi sööma, et kii-
remini tööle hakata. Mina 
olin see, kes suitsupauside 
ajal tekitas niisuguse tuu-
letõmbuse, et pooled ehita-
jad jätsid suitsetamise ma-
ha. Mina käisin linnapeaga 
ka minister Palo jutul, kee-
rutasin tema lokikesi ja me 
saimegi rahad peale. Mä-
letan ühte koosolekut, kus 
keegi ei tulnud selle peale, 
et kaks vetsupotti on puu-
du. Kõditasin üht ehitus-
meest kõrva tagant, ta sai 
nagu puuga pähe – kohe tu-
li meelde, et kaks vetsupotti 
on puudu!

Mul on siin teile kingi-
tuseks lutsukommid. Kui 
sul, Toomas, hakkab mõis-
tus ära kaduma, siis lutsuta 
seda viis korda – ma tulen 
kulbiga ning kõik saab kor-
da. Kui sul, Reno, juhe kok-
ku jookseb, siis lutsuta küm-
me korda – ma tulen tangi-
dega ja keeran kinni. Kui 
sul, Kadri, kangekaelsus te-
kib, siis lutsuta kaksteist 
korda – ma tulen kohale ja 
sa kõnnid jälle nagu kunin-
ganna Elisabeth! Soovin tei-
le elulusti ja töörõõmu! Et 
laste kilked majast ei kaoks, 
oleks rõõmu ja nalja!



2 16. jaanuar 2010

Elva Postipoiss küsis 
omavalitsustelt, kuidas su-
jub 2010. aasta eelarve 
koostamine ja milliseid va-
likuid tuleb teha, et ära ela-
da.

Küsimustele vastasid 
Rannu vallavanem Maano 
Koemets (MK), Konguta 
vallavanem Aivar Õun (AÕ) 
ja volikogu eelarvekomis-
joni esimees Märt Meesak 
(MM) ning Elva linnapea 
Reno Laidre (RL).

Kas teie omavalitsu-
se rahakott täitus eel-
misel aastal plaanipä-
raselt ehk kuidas lae-
kusid maksud?

Konguta, AÕ: Eelar-
vega võrreldes oli ülelaeku-
mine.

Konguta, MM: Üksik-
isiku tulumaks laekus eel-
arvega võrreldes natukene 
üle, kuid võrreldes 2008. 
aastaga 1 mln krooni vä-
hem.

Rannu, MK: 2009. a 
eelarve oli tehtud konser-
vatiivselt ja see õigustas, 
eelarve täitmine 100,8%.

Elva, RL: Maksud lae-
kusid plaanipäraselt, kokku 
98% kavandatud eelarvest. 
Laekumata jäi 1 miljon 
krooni tulumaksu, samas 
oli võimaliku tulumaksu 
alalaekumise katteks pla-
neeritud tavapäraselt 1 mil-
joni kroonine reservfond 3 
miljoni krooni suurusena. 
Kokku laekusid linna tulud 
102% kavandatust.

Milline on teie oma-
valitsuse rahaline seis 
enne uue eelarve vas-
tuvõtmist? Kui suur on 
kassa jääk või lõppes 
aasta miinusega?

Konguta, AÕ: Kassa 
jääk oli aasta lõpus 3,5 mil-
jonit.

Rannu, MK: Kassa 
jääk oli aastavahetusel 1,4 
miljonit krooni.

Elva, RL: Aasta lõpus 
oli linnakassas jäägis 14,2 
miljonit krooni. Kokkuhoi-
tud vahenditest ca 4 miljo-
nit krooni on sihtotstarbe-
lised rahad, ülejäänud va-
hendid kuluvad selleks, et 
kompenseerida tulude vä-
hemlaekumisi 2010. ja 
2011. aastal.

Kas uus eelarveaas-
ta tuleb eelmisest pin-
gelisem või tunnetate, 
et suuremate kärbete 
aeg on ümber ja juba 
võib rahulikumalt hin-
gata?

Konguta, AÕ: Uus aas-
ta tuleb pingelisem. Oleme 
arvestanud jätkuva tulude 
vähenemisega.

Konguta, MM: Kind-
lasti on 2010. aastal tege-
vuskulude kärped veel-
gi ees, lisaks 2009. aasta 

lõpus tehtule, kus hoidsi-
me valla raha pea 400 000 
krooni juba 2010. aastaks 
kokku. Peame olema rea-
listid ja pigem olema halve-
maks valmis.

Rannu, MK: Aasta tu-
leb omavalitsusele pingeli-
ne. Tulumaksu laekub 2010. 
aastal võrreldes 2009. aas-
taga 10% vähem. Töötute 
arvu kasv on probleem.

Elva, RL: Kuigi veeb-
ruariks peaksid olema kõik 
suuremad kärped tehtud, 
tuleb 2010. aasta kindlasti 
veelgi pingelisem, sest kõik 
alaeelarved on koostatud 
ülipingelistena ja igasugus-
te varudeta.

Kas eelmisel aastal 
jäi kärbete tõttu oma-
valitsusel midagi olu-
list tegemata või vä-
henesid seetõttu all-
asutuste töötajate pal-
gad?

Konguta, AÕ: Midagi 
olulist tegemata ei jäänud 
ja allasutuse töötajate pal-
ku ei vähendatud.

Konguta, MM: Allasu-
tustes palgad ei vähenenud, 
kuid eelmine vallavanem ei 
võtnud midagi ette kulude 
kokkuhoidmiseks ka amet-
nike palkades ja struktuu-
ris. Kui mujal ammu tõm-
mati tegevuskulusid kokku, 
siis Kongutas seda ei teh-
tud.

Rannu, MK: 2009. aas-
ta märtsist vähenesid val-
la asutuste töötajate palgad 
keskmiselt 10%. Koondati 
viis töötajat kulude kokku-
hoiu eesmärgil.

Elva, RL: Kooliõpeta-
jate palgad tõusid aasta al-
guses 8%, vähenesid aas-
ta jooksul kahel korral ja 
jõudsid 2008. aasta tase-
mele, töötasud alushari-
duse ja huvihariduse sfää-
ris tõusid aasta alguses 8% 
kuid vähenesid aasta jook-
sul 4% ning langesid 2010. 
aasta alguses 2008. aasta 
tasemele tagasi. Töötasud 
ei ole tõusnud ega ka ala-
nenud 2008. aastast alates 
linnavalitsuses ja linnaraa-
matukogus.

Kui palju on teie 
omavalitsus suutnud 
kaasata investeeringu-
te tegemisele europro-
jektide raha? Mis sel-
le rahaga tehtud on või 
lähiajal tehakse?

Konguta, AÕ: Lasteaia 
ja raamatukogu renoveeri-
miseks kasutati euroraha 
3,9 miljonit.

Konguta, MM: Kui 
rääkida 2009. aastast, siis 
jah 3,9 miljonit lasteaia re-
noveerimine, kuid 2010 on 
mõned projektid samuti kä-
sil. Kindlasti on praegu olu-
line europrojektide rahad 
saada, sest see suurendab 

valla investeerimisvõima-
lusi ja ka praegu on ehitu-
sel odavamad hinnad, kui 
aastad tagasi. Konguta val-
la jaoks on kindlasti suur 
projekt kanalisatsiooni re-
konstrueerimine, mis An-
nikorus läheb 2010. aasta 
suvel käiku. Mõelnud ole-
me ka teistele suurematele 
küladele.

Rannu, MK: Eurora-
haga teostatud projekti-
de kogumaksumus aasta-
tel 2004-2009 on ca 25 mil-
jonit krooni. Sealhulgas 
on pool sellest eurorahast 
saadud osalemisest Rõngu 
hooldusravikeskuse projek-
tis kaasfinantseerijana.

Projektid, kus euroraha 
on kaasatud: Rannu Laste-
aia hoone rekonstrueerimi-
ne, Vehendi puhkekeskuse 
rajamine, Rannu ja Liivaku 
paisjärvede korrastamine, 
Rõngu Hooldusravikeskuse 
uue hoone ehitamise kaas-
finantseerimine, Rannu 
aleviku ühisveevärgi ja ka-
nalisatsiooni rekonstruee-
rimine. Lähiajal on lõpeta-
misel Rannu ühisveevär-
gi projekt. Uusi eurorahaga 
projekte hetkel alustamisel 
ei ole. Kuna välisabi tuleb 
kasutada ära maksimaal-
selt, siis koostame aren-
gukava ja seame eesmär-
ke. Määrame prioriteetsed 
investeerimisvaldkonnad 
ja peame leidma vahendid 
omaosaluse katmiseks. In-
vesteeringud peavad olema 
efektiivsed, ettevõtlust toe-
tavad, töökohti loovad ja 
innovatiivsed.

Elva, RL: Rohkem kui 
sada miljonit krooni on ka-
vas koos eelmise ja paari 
järgneva aastaga investee-
rida vee- ja kanalisatsioo-
nitorustike renoveerimis-
se, ca 3,5 miljoni krooni (sh 
KIK raha) eest tehti korras-
tatustöid 2009. aastal Arbi 
järve ümbruses, 13 miljo-
nit linnaraha ja teine sa-
ma palju programmist “Iga-
le lapsele lasteaiakoht” ku-
lus lasteaed “Murumuna” 
renoveerimiseks-laienda-
miseks. Järgmine suur in-
vesteering saab olema 30 
miljoni krooni suurune El-
va Gümnaasiumi Tartu mnt 
3 õppehoone remont KOIT 
programmi kaasabil.

Millised oleksid 
2010. aasta märksõ-
nad teie omavalitsuses 
seoses eelarvega? Kas 
uus eelarve saab ole-
ma tasakaalus? Milli-
sed on suuremad kär-
ped?

Konguta, AÕ: Uus eel-
arve on tehtud ülejäägiga. 
Suurem kärbe on vallava-
litsuse real 400 000 kroo-
ni. Kaotati ära abivallava-
nema töökoht ja vähendati 

majanduskulusid.
Konguta, MM: Eelar-

ve tuleb ülejäägiga. Suuri-
maks kärpeks on kindlasti 
valla ülalpidamise kulud.

Rannu, MK: Riigieel-
arve märksõna on €. Ran-
nu eelarve märksõna ütle-
me siis, kui eelarve on vas-
tu võetud. Eelarve on vas-
tuvõtmisel tasakaalus, kuid 
see ei näita midagi. Oluli-
sed kärped võrreldes 2009. 
aastaga on toimunud valit-
suskuludes personali vähe-
nemisest.

Elva, RL: 2010.a eelar-
ve märksõnadeks on kok-
kuhoid ja EURO-projekti-
de jätkamine. Uus eelar-
ve saab olema tasakaalus. 
Suurimaks kärpeks on kõi-
kidelt asutustelt 7% eelar-
ve vähendamine nii majan-
duskuludelt kui personali-
kuludelt.

Kas ja millises osas 
ootaksite riigilt roh-
kem abi?

Konguta, AÕ: Tasan-
dusfond peaks olema endi-
sel tasemel. See on viimas-
tel aastatel vähenenud mil-
jon aastas.

Konguta, MM: Tasan-
dusfond võiks tõesti olla en-
disel tasemel, kuid kindlasti 
tuleb vaadata tervikut. See-
ga kui riigil on raske, ei saa 
omavalitsuses kerge olla, 
kogu maailmas on rasked 
ajad. Hädaldamisest pole 
kasu ja riigi süüdistamises 
ka mitte, tuleb hakkama 
saada sellega, mis on.

Rannu, MK: Parim abi 
riigilt oleks see, kui töö-
kohtade loomise ja töötute 
probleemiga tõsiselt midagi 
ette võetakse.

Elva, RL: Teede rahas-
tamise osas oleks hädasti 
abi vaja, kuna riigipoolne 
toetus on vähenenud 5 mil-
jonilt kroonilt 1,4 miljonile 
kroonile. Samuti oleks vaja-
lik kiiremas korras taastada 
kohalikule omavalitsusele 
füüsilise isiku tululmaksust 
eraldatava summa prot-
sent.

Millal loodate 2010. 
aasta eelarve vastu 
võtta?

Konguta, AÕ: Loo-
dame eelarve vastu võtta 
veebruaris.

Konguta, MM: Eelar-
ve võtame vastu loodeta-
valt veebruaris ning seal on 
ikkagi prioriteedid turvali-
sus, heakord ja infrastruk-
tuur. Kõik selleks, et valla 
elanike arv kasvaks.

Rannu, MK: Loodame 
eelarve vastu võtta veeb-
ruarikuu jooksul.

Elva, RL: Loodetavasti 
saab Elva linna 2010. aasta 
eelarve vastu võetud Elva 
linnavolikogu 25. jaanuari 
istungil.

UUDISED

Tulevad rasked valikud

VAT Teater toob 29. 
jaanuaril kl 19 El-
va kultuurikesku-
ses lavale Molière’i 
komöödia “Misant-
roop”, mis tõstab 
esile igihalja kü-
simuse: kas ausus 
inimeste omavahe-
listes suhetes on 
üldse võimalik?

Tiiu Talvist, VAT Teater 
turundusjuht

Molière’i komöödias 
nimetatakse Misantroo-
biks peategelast, noort 
aadlikku Alceste'i, kes 
paistab silma oma ka-
ruse avameelsuse ja üli-
ma vastikusega lipitseva 
viisakuse ning teeskluse 
vastu. Ta tahab olla kaas-
inimeste vastu lõpuni aus 
ning nõuab seda ka teis-
telt.

Ausa ja otsekohese ini-
mesena ei vihka ta oma 
kaaskodanikke, küll aga 
nende pahesid, mille vas-
tu ta peab halastamatut 
võitlust. See viib aga ko-
gu ühiskondliku kooselu 
aluseks oleva struktuuri 
kokkuvarisemiseni.

Alceste kogub endale 
vaenlasi ning jätaks pare-
ma meelega selle maail-
ma igaveseks maha... Kui 
vaid ei oleks Célimené i, 
kahekeelset ja teravmeel-

set suurilma kaunitari, 
kes mehe teravat pilku 
kunstipäraselt looritab 
ning teda kõiki oma põ-
himõtteid unustama pa-
neb.

Ligi 350 aastat taga-
si kirjutatud peene ja tõ-
sise komöödia võidu-
käik on kestnud esieten-
dusest kuni tänapäevani. 
Vaataja jaoks lisab põne-
vust paralleelide tõmba-
mise võimalus 1666. aas-
tal esmakordselt lavale 
jõudnud “Misantroobi” ja 
meie tänase elu vahel.

VAT Teatris tõi selle 
klassikat ja igavesti ak-
tuaalseid teemasid sidu-
va loo lavale täiesti ainu-
laadse lavastajakäekirja-
ga šveitsi lavastaja Mar-
kus Zohner, kelle eelmi-
ne töö meie teatris oli 
cool-eepos “Kalevipoeg”.

Noores ja jõulises, 
suurt mängulusti täis 
komödiantide näitetru-
pis teeb kaasa kogu VAT 
Teatri näitlejaskond koos-
seisus Katariina Lauk, 
Tanel Saar, Margo Te-
der, Ago Soots ja Meelis 
Põdersoo, külalisena Eli-
na Pähklimägi. Näidendi 
on tõlkinud August Sang, 
kunstnik on Kristel Maa-
mägi ning konsultant 
Anu Lamp Tallinna Lin-
nateatrist.

Kui õpilastele on 
koolivaheaeg puh-
kamise ja jõuvaru-
de kogumise aeg, 
siis õpetajad kasu-
tavad seda plaanide 
pidamiseks ja ene-
setäiendamiseks.

Sirje Pihlap, 
Tiigrihüppe Sihtasutus

Sel koolivaheajal oli 
Tartumaa matemaatika-
õpetajatel õppepäev El-
va gümnaasiumis, koo-
litajaks Eesti üks tun-
tumaid matemaatikuid, 
Loo keskkooli matemaa-
tikaõpetaja ja õpikute au-
tor Allar Veelmaa.

Kursusel jagas Allar 
Veelmaa oma kogemusi 
arvutialgebra program-
mi Wiris ja dünaamilise 
geomeetria programmi 
Geogebra kasutamisest 
matemaatika õpetamisel. 
Nende programmide abil 
on võimalik matemaati-
kast palju paremini aru 
saada. Näiteks joonised, 
mis õpikutes on liikuma-
tud, on nende program-
mide abil võimalik liiku-

ma panna.
Õpilastele võiks hu-

vi pakkuda ka võimalus 
Wirise abil oma kodutöö-
de õigsust kontrollida.

On hea meel tõde-
da, et Elva gümnaasiu-
mis on õpilastel head või-
malused infotehnoloogia 
kasutamiseks õppetöös. 
Koolis on neli arvutiklas-
si, kus lisaks arvutiõpetu-
sele toimuvad ka erineva-
te õppeainete tunnid.

Et matemaatikaprog-
ramm Wiris endale roh-
kem sõpru leiaks, kuulu-
tas Tiigrihüppe Sihtasu-
tus koostöös Nõo reaal-
gümnaasiumiga kooliva-
heaja algul 5.-12. klasside 
õpilastele välja järjekord-
se tekstülesannete koos-
tamise võistluse “Märka 
matemaatikat enda üm-
ber – teised õppeained”. 
Võistlustööks on õpilase 
koostatud ja Wirise abil 
lahendatud tekstülesan-
ne, mis on vormistatud 
Wirise töölehena. Täht-
aeg on 25. jaanuar.

Täpsem info võistlu-
se kohta on veebilehel 
http://mott.edu.ee.

“Misantroop” Elvas

Koolivaheajal õpivad õpetajad

Maano Koemets. Aivar Õun. Märt Meesak. Reno Laidre.
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MIS 
JUHTUS

Säästumarketis 
tabati varas  

9. jaanuaril kell 9.19 
pani 1966. aastal sündi-
nud mees Elvas kauplu-
ses Säästumarket põue 
pudeli Laua viina mak-
sumusega 69.90 kroo-
ni ja läbis kassa kauba 
eest tasumata. Isik pee-
ti pärast kassast möö-
dumist kinni, kauplus 
sai kauba rikkumatult 
tagasi.

Hooletu 
suitsetaja 
seadis ohtu 
oma elu

11. jaanuaril kell 
00.40 põles Nõo val-
las Nõgiaru külas kor-
teris diivan, tugitool ja 
vaip. Enne päästjaid oli 
elanik ise korterist väl-
ja pääsenud. Pääste-
töötajad viisid põlevad 
esemed hoonest välja 
ja kustutasid. Kannata-
nu anti üle kiirabi hoo-
le alla. Tulekahju sai al-
guse hooletust suitseta-
misest.

Kolmapäeviti teenin-
dab elvalasi õigusdo-
kumentide vormista-
misel Tartu notarite 
Elva büroo.

Milvi Kapaun

Notaribüroo asutasid El-
vasse Tartu notarid Andrus 
Ruul, Edgar Grünberg, Kai-
ri Aarik ja Andres Ott. No-
taritoiminguid tehakse nä-
dalas korra kolmapäeviti, 
neli notarit töötavad Elvas 
vaheldumisi üks kuu kor-
raga. Teenindamist alustas 
lõppenud aasta viimastel 
nädalatel Andrus Ruul, kes 
on elvalaste teenistuses ka 
jaanuaris.

“Tunnen Elva inimesi ja 

seda olukorda siin koha-
peal. On ju ebanormaalne, 
et kuue tuhande elanikuga 
linnas puudub oma notar,” 
rääkis Ruul. “Notariteenust 
siin pakkuda oli meil plaa-
nis juba mõnda aega. Kaa-
lusime, kas see samm en-
nast õigustab, kas saame 
hakkama tööga kahes bü-
roos. Elvalased on aastaid 
pidanud õigusdokumenti-
de vormistamiseks Tartus-
se sõitma, nüüd saab seda 
teha kohapeal. Võimalik on 
teha kõiki notariaaltoimin-
guid.”

Notaritoimingutest on 
Elvas kõige rohkem tulnud 
teha allkirjade kinnitami-
si. Samapalju on tehtud ka 
volikirju. Vajadusel sõidab 

notar ka koduvisiidile.
“Tundub, et Elvas on no-

tarist vajaka jäänud just 
nendel, kes tervisehäda või 
kõrge ea tõttu ei saa Tar-
tusse minna,” seletas Ruul. 
“Koduvisiidi teen hästi 
põhjendatud väljakutsel, 
kui inimene ei suuda tõesti 
ise notari juurde tulla. Põ-
hilised toimingud on voli-
kirjad, pärimisavalduse al-
gatamise menetlused.”

Notari väljasõidu tund 
maksab 72 krooni, lisaks 
teine samapalju selle eest, 
et notar tuleb kohale oma 
autoga.

“Need tasud tulenevad 
notari tasu seadusest ja on 
kõigil notaritel ühesugu-
sed,” selgitas Ruul. “Hind 

kehtib 1993. aastast. Kui 
teised notari teenustasud 
on aastatega tõusnud, siis 
koduvisiidi tasu on jäänud 
samaks. See lisandub ko-
hapeal tehtavatele konk-
reetsetele toimingutele.”

Selleks, et linnakoda-
nikud vajalikud tehingud 
mugavalt ja väiksema aja-
kuluga aetud saaks, soovi-
tab Andrus Ruul pöördu-
da toimingu alustamisel e-
posti või telefoni teel Tar-
tu büroo notari poole, kes 
kliendi sooviga kohe tege-
lema hakkab ja vajalikud 
dokumendid Elva büroo 
jaoks ette valmistab.

“Kui klient eelseisvast 
tehingust notareid teavi-
tab, peaks ta ära märki-

ma, et soovib tehingut te-
ha Elvas kolmapäeval,” üt-
les Ruul. “Kvalifitseeritud 
personal valmistab tehin-
gu materjalid ja dokumen-
did ette ning siia tulles lä-
heb notaril asi libedalt.”

Tartu notarite üldtele-
fon on 731 2230, e-posti 
aadress info@tartunotar.
ee. Helistada saab ka mo-
biilile 520 2708. Kodulehe 
aadress internetis on www.
tartunotar.ee.

Elva notaribüroo vastu-
võtt on kolmapäeviti kell 9-
16 raekojas Kesk 32 esime-
sel korrusel linnavolikogu 
esimehe kabinetis.

Nädala lõpus on taas 
oodata tavapärasest 
külmemat ilma, õhu-
temperatuur võib ula-
tuda üle 20 miinuskraa-
di.

Ahjukütte puhul tu-
leb kütta mõõdukalt 
ja vältida ülekütmist. 
Hoolega tuleb ka jäl-
gida, et siibrit liiga va-
ra ei suletaks. Suurem 
võimalus tulekahju tek-
keks on neil majapida-
mistel, kus küttekehad 
hooldamata. Sellel aas-
tal on hooldamata küt-
tekehast alguse saanud 
üle 300 tulekahju.

Elektriliste kütteke-
hade kasutamisel tu-
leb jälgida, et nii puhu-
reid kui radiaatoreid ei 
asetataks kergesti süt-
tiva materjali lähedus-
se ning vältida tuleb 
elektrisüsteemide üle-
koormamist.

Trepikodade ja abi-
hoonete uksed tuleb 
hoida kindlalt lukus 
ning mahajäetud hoo-
netesse takistada sisse-
pääs kõrvalistele isiku-
tele.

Päästeamet

Ka Elvas on nüüd notaribüroo

Tartumaa muuseu-
mis on näitusel eesti 
kirjanikele kuulunud 
tarbeasjad.

Milvi Kapaun

Eesti kirjanike muuseu-
mide rändnäitusel on eks-
poneeritud tosina kirjani-
kumuuseumi fondidest pä-
rit kirjaniku igapäevaelust 
ja töötingimustest kõne-
levad esemed. Kirjanduse 
suurkujude argipäev oli sa-
geli seotud hoopis teistsu-
guse tööga – Kreutzwald 
oli tunnustatud arst, Vilde 
ajakirjanik ja diplomaat, 
Koidula koduperenaine, 
Smuul tagasihoidlik maa-
harija, Kitzberg ja Jakob 
Liiv töötasid vallakirjutaja-
te ning ametnikena...

Raamatuid kirjutati va-
rahommikuti, öösiti, su-
viti puhkuse arvelt. Näi-
tus pakub võimaluse kiiga-
ta kirjanike argi- ja loome-
elu köögipoolele ning avab 
loomingu kaudu tuttavad 
isikud hoopis teisest vaate-
nurgast, nende isiklike ese-
mete kaudu. Iga eksponaa-
di juures on lugu sellest, 

missugust tähendust ese 
kirjaniku elus omas.

Külastaja saab teada, et 
Anton Hansen Tammsaare 
rahakotis oli tema surma-
päeval vaid üks kroon, et 
Oskar Lutsu äratuskell ole-
vat seisma jäänud just te-
ma surmatunnil. Unikaal-
ne ese Elva näitusel on An-
tarktikast pärinev Juhan 
Smuuli koera- ja lamba-
nahkne karvamüts.

“Meie muuseumi pole 
nii kaugel maailma nurgas 
ära käinud eksponaati va-
rem sattunud, ega satu ar-
vatavasti edaspidigi,” arvas 
kuraator Anneli Aan.

Põnev lugu on Eduard 
Vilde punakast sokist. Sel-
gub, et näidendisse “Pisu-
händ” kirjutatud stseen eri 
värvi sokkidega kodust väl-
ja tulnud Tiit Piibelehest 
pärineb tegelikult autori 
enda elust. Rahvuseepose 
loojat Kreutzwaldi on tun-
nustatud mälestusristiga 
mitte kirjandusliku tegevu-
se, vaid hoopis koolera vas-
tase võitluse eest.

Isiklike esemete eks-
poneerimist tauninud 
Friedebert Tuglase meelest 

aga räägib loovisiksusest 
üksnes tema looming, mit-
te sulepea või prillid.

Tartumaa muuseum li-
sas näitusele esemed ja 
lood, mis pärinevad Elvaga 
seotud kirjanikelt.

“Et näitusele natuke vi-
tamiini lisada, valisin El-

vas elanud ja töötanud kir-
janike esemete eksponeeri-
mise täienduseks ka lõbu-
samaid lugusid ja juhtumi-
si, mis nende kohta üles on 
tähendatud,” märkis Aan.

Väljapaneku avapäe-
val sai iga näitusekülasta-
ja Anneli Aanilt küsimuse, 

millele vastuse leidmine 
huviga eksponaate uudis-
tama innustas.

Ainulaadset kirjani-
ke esemenäitust “Kirjanik, 
aga ikkagi inimene...” saab 
Tartumaa muuseumis vaa-
data 13. märtsini.

Esemed jutustavad kirjaniku argielust

Pääste -
teenistuse 
soovitused 
lähipäevade 
külmemateks 
ilmadeks

Väljapanekut Elvaga seotud kirjanike esemetest uurib Kalev Jago. Foto: Milvi Kapaun

Tartu notar Andrus Ruuli (paremal) üks esimesi kliente oli Peedu korraldusselts. Pildile jäi seltsi juhatuse liige Tõnis Soovere. Foto: Milvi Kapaun
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UUDISED

Aasta algas ja ini-
mesed on pühadest 
tulenevalt rõõmsas 
meeleolus ning loo-
tusrikkad uue aasta 
osas. Sellel foonil ei 
tahaks kirjutada mu-
rettekitavatest asja-
dest, kuid kahjuks 
murrab reaalne elu 
sisse uksest-aknast.

Peeter Laasik, 
Elva haigla juht, 
linnavolikogu liige

Tulenevalt Vabariigi 
Valitsuse otsusest võivad 
haiglad alates selle aasta 1. 
jaanuarist võtta hooldus-
ravi patsiendilt voodipäe-
va omaosaluse tasu ligi sa-
da krooni iga päeva eest ja 
seda  lisaks seni kehtivale 
25 kroonisele voodipäeva-
tasule.

Elva haigla juhatuses 
kaalusime erinevaid ar-
gumente ning otsustasi-
me omaosaluse tasu mitte 
kehtestada. Seega jääb El-
va haiglas kehtima ainult 

senine 25 kroonine voodi-
päevatasu. Selgituseks nii-
palju, et valitsus on kehtes-
tanud maksimaalsed tasu 
määrad, kuid konkreetse 

summa otsustab iga haig-
la ise. Sellega on pandud 
haiglad niiöelda kahvlis-
se – voodipäeva eest saa-
vad haiglad haigekassast 
vähem raha, aga puudujää-
va summa võivad/peavad 
nad ise patsientidelt küsi-
ma. Samas on selge, et kui 
haigla patsiendi käest oma-
osaluse tasusid ei võta, siis 
jäävad haiglal osad kulud 
katmata. Haigla poolt vaa-
datuna pikaaegselt selline 
olukord kesta ei saa.

Miks siis Elva haigla ot-
sustas omaosaluse tasu 
praegu mitte kehtestada?

Arvame, et praegu keh-
tiv 25 krooni ühe voodi-
päeva eest on hetkel siiski 
küllaltki suur summa, eri-
ti kui arvestada, et põhili-
se osa hooldusravi patsien-
tidest moodustavad pen-
sionärid ja puuetega inime-
sed.

Kui inimese omaosa-
lus tervishoiu teenuste ka-
sutamisel jääb mõistlikes-
se piiridesse, siis loetakse 
seda üldiselt sihipäraseks. 

Kui aga inimesed ei pöördu 
õigeaegselt arsti poole sel 
põhjusel, et ei jõua maks-
ta ravi eest, siis haigused 
ägenevad ja nad viiakse 
haiglasse kiirabiga. Lõpp-
kokkuvõttes kaotab rahas 
nii ühiskond kui inimene 
ning tervise kvaliteet lan-
geb. See ei ole omaosalu-
se kehtestamise eesmärk. 
On ju selge, et praeguses 
majanduslikus olukorras ei 
ole kokku umbes 120 kroo-
ni võtmine inimeselt voo-
dipäeva eest realistlik.

Paljudes Euroopa rii-
kides kompenseerib oma-
osaluse tasu riskirühma-
dele omavalitsus. Ka Eestis 
maksab oma elanike eest 
haiglatele omaosaluse kin-
ni näiteks Tartu linn, Põl-
va linn ja vald, Kanepi vald 
jne. Loomulikult on kõiki-
del omavalitsustel praegu-
sel masu ajal rahadega kit-
sas, kuid panustades arsti-
abisse näitavad KOV-d oma 
eelistust aidata inimesi ras-
kel ajal.

Paljudes 
Euroopa riikides 
kompenseerib 
omaosaluse tasu 
riskirühmadele 
omavalitsus

Elva haigla voodipäevatasu 
ei ole plaanis tõsta
KALLIS TERVIS Haiglad võivad küsida ühe voodipäeva 
eest üle saja krooni

12.01 otsustati:
Anda välja kirjalik 

nõusolek ühisveevär-
gi ja -kanalisatsiooni lii-
tumisrajatise väljaehita-
miseks Väike-Tähe tn 1, 
Purde tn 24.

Anda Lasteaed Mu-
rumuna ehitisele aadres-
siga Kesk tn 29 kasutus-
luba; ehitusluba Lehe tä-
nava tee-, sadevete- ning 
vee- ja kanalisatsioonira-
jatise ehitamiseks; raie-
luba Elva Raudteejaama 
katastriüksusel kasvava 
kahe lehtpuu raiumiseks 
ühisveevärgi ja -kanali-
satsioonitrasside ehita-
mise alalt.

Määrata lapse sün-
nitoetus Tuuli Vaherile ja 
Mari-Liis Tosminile; pro-
jekteerimistingimused 
Kesk tänava ja Arbi jär-
ve ümbruse põhiprojekti 
koostamiseks.

Muuta Elva Linnava-
litsuse sotsiaalhoolekan-
dekomisjoni koosseisu.

Sõlmida Elva Vara-
halduse OÜ-ga mitteelu-
ruumi üürileping Kesk 
tn 21 ruumide kasuta-
miseks tähtajaga kuni 
31.12.2010; Ettevõtluse 
Arendamise Sihtasutuse-
ga toetusleping projekti 
“Elva eakate ja puuetega 
inimeste päevakeskuse 
renoveerimine II etapp” 

elluviimiseks.
Pikendada Rivor 

Trans OÜ-ga avaliku tee-
nindamise lepingut täht-
ajaga kuni 14.06.2010 
(Elva taksobuss).

Sõlmida kokkule-
pe ERKAS Arendustee-
nuste OÜ-ga rahastamis-
taotluse ettevalmistami-
se lõpetamise kohta El-
va linna tennisehalli ra-
jamiseks; ERKAS Valdu-
se OÜ-ga rahastamise et-
tevalmistamise peatami-
seks “Piirkondade konku-
rentsivõime tugevdami-
ne” meetmesse  Elva lin-
na puhke- ja turismipiir-
konna arendamiseks.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Haldus-
lepingu sõlmimine Ees-
ti Töötukassaga avaliku 
töö korraldamiseks.

Kanda majandus-
tegevuse registrisse 
Lemmikud OÜ, Tuletõrje 
3-5, jaekaubandus, lem-
mikloomad, nende toit ja 
tarbed.

Muuta kannet ma-
jandustegevuse re-
gistris Wesseli pood, 
Kesk tn 23 avatud E-R 10-
18, L 10-16; Hinnapomm, 
Pikk tn 4 avatud E-R 10-
18, L 10-15.

Maia Kukk, 
linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG

Juhtimaks tähelepanu 
veega seotud ohtudele abis-
tab Lõuna-Eesti päästekes-
kuse Elva komando siinset 
omavalitsust liuvälja raja-
misel kindlale maale.

“Päästjad soovivad sel-
lega hoida veekogudele 
minekust nii uisutajaid kui 
ka muidu jäähuvilisi, kel-
leks on eeskätt lapsed,” üt-

les Lõuna-Eesti Päästekes-
kuse pressiesindaja Marek 
Kiik. “Jääolude muutumi-
ne, mis tuleneb ilmastikust 
või veekogu eripäradest, 
on varem Eestis kaasa too-
nud mitmeid traagiliste ta-
gajärgedega õnnetusi.”

Elva komando pea-
lik Igor Galjutin ütles Elva 
Postipoisile, et korraliku 

uisuväljaku rajamiseks on 
vaja parajat külma ja mit-
mekordset kastmist. Prae-
gune kõva külm ilmselt se-
da soosib ja Elva lapsed ei 
pea enam järvejääl uisuta-
des eluga riskima.

Päästjate alustatut on 
lõpule viimas linnavalitsus 
ja spordiliit. Matti Mallo 
spordiliidust ütles, et uisu-

tada saab seal juba ka prae-
gu, kuid ideaalselt siledaks 
saab Arbimäe liuväli järg-
mise nädala keskpaigaks. 
Liuvälja valgustab tänava-
valgustus ja seal saab uisu-
rõõmu nautida hiliste õhtu-
tundideni. 

EPP

Arbimäe liuväli saab 
järgmisel nädalal valmis

Foto: erakogu

Elva Linnavalitsus 
korraldab 18. jaanuarist 
kuni 20. detsembrini fo-
tokonkursi “Elva hetked 
2010”. Oodatud on fotod 
nii linna üritustest, linna 
arengust, linna ettevõtlu-
sest, inimestest, tegevus-
test, emotsioonidest kui 
ka loodusest, loomadest, 
lindudest. Fotokonkur-
si eesmärgiks on kaasa-
ta kodanikke Elva linna-
elu jäädvustamisse. See-
kordne konkurss viiakse 
läbi neljas etapis:
1. “Talve olemine”, võist-
lustööde esitamise aeg 
18.01-29.03.2010; ava-
lik hääletamine 30.03-
05.04.2010;
2. “Kevade tulemine”, 
võistlustööde esitami-
se aeg 19.04-28.06.2010; 

avalik hääletamine 
29.06-05.07.2010;
3. “Suve minemine”, 
võistlustööde esitami-
se aeg 12.07-20.09.2010; 
avalik hääletamine 
21.09-27.09.2010;
4. “Sügise valgus”, võist-
lustööde esitamise aeg 
11.10-20.12.2010; ava-
lik hääletamine 21.12-
27.12.2010.

Esitada võib nii ta-
va- kui digikaameraga 
pildistatud mustval-
geid või värvifotosid ja 
need esitatakse digitaal-
sel kujul e-posti aadres-
sil fotokonkurss@elva.
ee. Konkursi täpsed reeg-
lid leiab Elva linna kodu-
lehelt www.elva.ee.

Elva LV

Fotokonkurss “Elva hetked 2010”

Elanike arvu muutus Elva piirkonnas

2008* - elanike arv seisuga 01.01.2009
2009** - elanike arv seisuga 01.01.2010
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Tänane juubilar 
hoiab end vormis 
metsa langetades ja 
kutsub 70. juubeli-
sünnipäeval külali-
sed elektroonilisele 
jahile.

Sirje Veldi

Kas käite siiamaa-
ni metsas puid lange-
tamas?

Ikka jah. Eks ma valin ja 
suure külmaga teen lühe-
ma päeva. Tänavu pole pal-
ju pakkumisi. Tänavu tal-
vel raiun vast kolmsada ti-
hu. Suvel teen vähem tööd, 
siis käime Kerriga jahis ja 
teeme õues ja aias tööd.

Kerri on siis tubli ja-
hikoer?

Ta on puhas tõukoer, 
karmikarvaline fokster-
jer. Peaks olema rebase-
uru koer, aga tema urgu ei 
mahu, on mul nii paksuks 
söödetud. Rebane on palju 
väiksem.

Teised jahimehed tea-
vad, et ega ta väga kõva 
jahikoer ei ole, selle eest 
ei tohiks teda artiklis vä-
ga kiita. Tal on see viga, 
et metslooma peale ei ta-
ha haukuda, aga inimese 
ja auto peale haugub küll. 
Kitse saab ikka kätte, ajab 
sellist verejälge. Ta pole 
kõvast jahimeeste perest, 
vaid on kasvatatud rohkem 
näitusekoeraks. Aga mul-
le see koer meeldis, taht-
sin sellist tõugu koera. Aga 
ta on mul sõber ja seltsiks 
siin. Me ju nüüd kahekesi. 
Suvel kõnnib mul õues nii 
järel, et kannaga saab lõua 
alla. Mõni võib vaadata, et 
kuidas me kahekesi küll 
niiviisi kõnnime.

Aga jahil ikka käite 
koos?

Jah, nii hirmsasti tahab 
autoga sõita. Aga nüüd ei 
ole sellel koeral metsas mi-
dagi teha, sest lumi on nii 
sügav. Eile võtsin ta niisa-
ma metsa kaasa. Tal oli nii 
hea meel, et sai jälle autoga 
sõita. Neli korda aastas käi-
me temaga Tartus juuksu-
ris. Mõtlesin ka, et pügan 
ta juubeliks ilusaks, aga 
poisid ütlesid, et ära püga, 
hakkab külm. Aga ta läheb 
nii koledaks ja pulstunuks. 
Ma võin raamatust näidata, 
milline peab korralik koer 
olema... Tema pole prae-
gu sedamoodigi. Ega talle 
see pügamas käik miskipä-
rast ei meeldi ka. Kui väi-
kese autoga sõitma läheme 
ja Tartu poole keerame, siis 
on ta nii hirmul...

Milline on kõige kal-
lim trofee?

Olen päris palju põtru 
lasknud. Ühed sarved on 
saanud näitusel pronksme-
dali, kahte sokusarve on 
auhinnatud ka hõbemeda-
liga.

Kas kahju ei ole loo-
mi lasta?

Tuleb võtta mõistusega, 
inimene peab nende arvu-
kust piirama. Et võtaks noa 
kätte ja läheks tapaks lam-
ba ära, sellega ma hakka-
ma ei saa ja seda ma tege-
ma ei hakka. Aga eemalt 
püssiga on teine asi. Siis on 

kirg ja hasart, et kumb ka-
valam on. Olen ühe korra 
kaasas olnud kui karu ma-
ha lasti. Ilvest olen näinud, 
aga lasknud ei ole. Jänes 
on meil peaaegu kadunud. 
Vanasti jahi jooksul oli õh-
tuks igal mehel jänes ikka 
olemas. Nüüd on väga har-
va kui jänest näed. Pane või 
Punasesse Raamatusse.

Metsalangetamine 
on ju päris raske töö?

Jah, hoiab hästi vormis. 
Sügisel läks kõht juba nii 
suureks, et riided ei läinud 
enam selga – igavene jama 
oli... Läksin metsa tööle ja 
kohe tsauhti läks kolm-ne-
li kilo maha. Kõhu ümber-
mõõt kohe väiksem, püksid 
jälle parajad. Pulmapüksid 
läksid ka kolm aastat ta-
gasi veel jalga, nüüd ei ole 
proovinud.

Kuulsin, et te pole 
üldse sellekandi ini-
mene.

Jah, ma olen Lääne-
maalt. Isa oli metsavaht. 
Olin 14aastane kui ta su-
ri. Siis hakkasin juba met-
savahi ametiga peale. Ema 
oli invaliid, töökoht pan-
di tema nimele – mina olin 
liiga noor. Olen kogu aeg 
olnud metsandusega te-
gev ja teen seda vist sur-
mani. Kaugõppes lõpeta-
sin Luua tehnikumi ja siis 
EPA. Vahepeal olin Haap-
salus metsnik. 1972. aas-
tal tulin Elvasse. Ministee-
riumist suunati, sain ame-
tikõrgendust. Olin siis al-
les teisel kursusel. Siit oli 
Tartust lihtsam koolis käia, 
kui Haapsalust. 13 aas-
tat olin metsamajandis di-
rektori asetäitja. Siin need 
asjad väga hästi ei läinud. 
Minu asi oli tegelda ehitu-
se ja varustusega, mis mul-
le väga ei istunud, sest sel 
polnud suurt pistmist met-
saga. Nüüd olen pensionär 
ja FIE, talvel teen metsa 
üles, korraldan transpordi 
ja müügi, omanik saab ra-
ha.

Millistel asjaoludel 
abikaasaga tuttavaks 
saite?

Ma olin siis Haapsalus. 

Üksvahe oli selline aeg, mil 
saia poes saada ei olnud, 
siis sai kondiitritsehhis saia 
söömas käidud. Seal oli 
üks selline noor tüdruk.... 
Ta oli küllaltki rõõmsa-
meelne, 43 aastat elasi-
me koos. Ta käis kaugõp-
pes ja õppis EPAs raamatu-
pidajaks, oli Elva linnava-
litsuses ja EPTs pearaama-
tupidaja asetäitja. Nüüd on 
ta mul juba peaaegu kaks 
aastat surnud. Tal oli vähk, 
viimases lõpus oli ikka vä-
ga raske. Panime siis va-
hel Kerriga kahekesi met-
sa, vahtisime loomi ja la-
sime ka kui võimalust oli – 
siis läksid rasked asjad na-
gu meelest ära. Nüüd ole-
megi kahekesi.

Kust te õppisite nii 
hästi saia küpsetama?

Abikaasa ju õppinud 
kokk-kondiiter. Eks ma te-
ma kõrvalt õppisin. Vähi-
haigena ta suurt ise ei tei-
nud, siis utsitas ja õpetas 
mind. Ma ei tee kringlit, 
mina teen sirged saiad. Aga 
põhimõte on sama. Ega ala-
ti ei õnnestu ka, kuigi teed 
samamoodi.

Mida põnevat elus 
veel teinud olete?

Käisin sügaval Vene ajal 
Bulgaarias, Rootsi ja Soo-
me sain kuidagi keskkomi-
tee kaudu.

Nüüd olen käinud Nor-
ras, Egiptuses ja Tuneesias. 
Nüüd selle pensioniga vä-
ga ringi sõita ei saa. Vene 
ajal oli hea, siis oli riigi au-
to, riigi püss ja bensiin, va-
hel oli riigi aeg ka. Aga eks 
iga hobi eest tule ikka pea-
le maksta.

Juubelipidu tuleb?
Jah, meil on traditsioon, 

et igal aastal käime kellegi 
pool, meil oma jahimees-
te punt, mängime kaarte ja 
võtame natuke viina. Juu-
beli puhul on mul laske-
tiiru kutsutud natuke roh-
kem inimesi. Seal kaarte ei 
mängita, aga mingi elekt-
ronpüssiga jahilaskmise 
me ikka tellisime. Sünni-
päevaks on poisid lubanud 
mulle kinkida fotoaparaa-
di.

LÜHIDALT

JUUBILAR Metsamees Jaan Lainoja

Juubilar ütleb, et on põtru lasknud palju, kuid pole 
kõiki sarvi üles riputanud. Toa seinal on pronksmedali 
võitnud uhked põdrasarved. Foto: Sirje Veldi

Metsas käik on hea vaheldus
ELVA POSTIPOISS
258, 14.01.2000

 Raekoja saalis jagati 
ilusamate jõulukau-
nistustega majade 
peremeestele 500-
krooniseid preemiaid. 
Firmadest nimetati ära 
Elva Tarbijate Ühistu, 
AS Elta Puit ja ettevõt-
jad Are Altraja ja Sulev 
Sõmermaa. 

 Gümnaasiumi aulas 
peeti maha uhke 
millenniumi tantsuõhtu, 
mida juhtis Peep Puis 
Vanemuisest.

 Kesk tänaval, Abeli 
ärikeskuse ja kaubama-
ja vahel olevas hoones 
avati kalapood.

 Judo jõuluturniiril 
tunnistas kehakaa-
lus kuni 38 kg Martin 
Järveoja ainult puhtaid 
võite ja sai lisaks esiko-
hale eriauhinna parima 
tehnika eest.

 Käo poes maksis 
500grammine hapu-
koor 9.20.

10 AASTAT

Elva harrastusteater 
võttis osa 8.-10. jaanua-
ril Rakveres toimunud  
XI harrastusteatrite rii-
gifestivalist, kus mängiti 
“Vabrikutüdrukuid”, mis 
valiti Tartumaad esinda-
ma möödunud aasta mais 
Rannus toimunud maa-
kondlikul ülevaatusel.

Esindatud oli kolm-
teist maakonda, väljava-
litud lavastused pääsesid 
festivalile kas maakond-
likust voorust ülevaatus-
te kaudu või video põhjal, 
samuti olid esindatud su-
velavastused videotena.

“Seekordne festival oli 
korraldatud väga hästi ja 
toimus Rakvere teatrima-
jas, mis on rahvamajaga 
samas majas. Nii oli hea 
kasutada erinevaid ruu-
me ja ettevalmistusajad 
ei võtnud etenduste aegu 
ära,” ütles Elva harrastus-
näitleja Aire Pajur. “Žü-
rii leidis, et meie lavas-
tus on tähelepanuväärne, 
märkis tugevat ansambli-
tööd ja trupi ühtsust ning 
tunnustas Raivo Adlase 
tööd.”

Aire Pajur märkis, et 
sama etendusega osaleti 
ka möödunud aastal kü-
lateatrite festivalil Saa-
remaal, kus publik neid 
soojalt vastu võttis, kuid 
žürii tähelepanuta jättis.

Seekordne Üllar Saa-
remäe juhitud žürii, mil-
le koosseisus olid näit-

leja ja teatrijuht Indrek 
Saar, näitlejanna Kaie 
Mihkelson, dramaturg 
Urmas Lennuk, teatri-
kunstnik Inga Vares, aga 
tunnustas kahe Elva har-
rastusteatri näitleja tööd. 

Grand Prix võitis Kivi-
õli teatritrupp OTPAD la-
vastusega M.McDonagh 
“Inishmaani igerik”, 
mille lavastas Galina 
Ditkovskaja. Laureaati-
deks valiti Koeru Huvitea-
ter, Salme Kultuurikesku-
se harrastusteater (Tal-
linn) ja Suure-Jaani näi-
tering. Parim naisnäitleja 
oli Mare Jõgi (pildil) El-
va Harrastusteatrist, pa-
rim meesnäitleja Margus 
Mankin Kesk Eesti Teatri-
trupist. Üks näitlejapree-
mia tuli samuti Elva Har-
rastusteatrile ja selle sai 
Aire Pajur.  

Elva Harrastusteater 
sai hoo sisse 2002/2003. 
aastal, mil Elvasse tuli 
lavastama Raivo Adlas, 
kelle esimeseks lavastu-
seks siinse trupiga oli H. 
Raudsepa “Roosad pril-
lid”. “Sellest ajast alates 
on peaaegu igal aastal te-
ma juhtimisel uus lavas-
tus välja tulnud, kuid se-
ni polnud me käinud ühe-
gi lavastusega festivalil,” 
ütles Pajur. 

EPP

Vt ka www.harrastus-
teatrid.ee

Elva harrastusteatrile kaks 
näitlejapreemiat

Eurole üleminek 
toob muudatusi 
seadusandluses

Eurole ülemineku 
asjatundjate komisjoni 
juhtiva rahandusminis-
teeriumi kantsleri Tea 
Varraku sõnul tähen-
dab sujuv eurole üle-
minek keerukaid muu-
datusi riigi seadusand-
luses ja infosüsteemi-
des. Rahvusvaluuta va-
hetumine puudutab ot-
seselt kõiki Eestiga seo-
tud inimesi, ettevõtjaid 
ja ka riiki ennast.

Praeguseks on val-
minud euroseaduse, 
äriseadustiku muutmi-
se seaduse ja riigilõivu 
seaduse muutmise sea-
duste eelnõud, mis on 
esitatud kooskõlastami-
seks Euroopa Keskpan-
gale.

Suuremad ümber-
korraldust vajavad in-
fosüsteemid on maksu- 
ja tolliametis, sotsiaal-
ministeeriumis ning si-
seministeeriumis. Info-
süsteemid peavad või-
maldama eurodes ar-
vestamist alates 1. juu-
list 2010. Käesoleva 
aasta esimesel poolel 
tutvustatakse euro ra-
hasüsteemi üldisemalt, 
teisel poolaastal kes-
kendutakse praktilis-
tele küsimustele, nagu 
näiteks kroonide kon-
verteerimine eurodeks, 
euro rahatähed ja mün-
did, hindade aus ümar-
damine ja sularahava-
hetus.  

BNS

Alates 18. jaanurist 
on liikluseks suletud 
Kase tänav Palu teest 
Põllu tänavani. Orien-
teeruv kaevetööde aeg 
üks kuu.

TEADE
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6.-10. jaanuarini Saksa-
maal toimunud Oberhofi 
MK etapil üllatas eestlas-
test Martten Kaldvee seits-
menda kohaga sprindisõi-
dus. Märkimisväärse tu-
lemuse saavutas Kaldvee 
vaid ühe eksimusega püs-
titiirus ja hea sõiduga dis-
tantsil. Võitja Jevgeni 
Ustjugovile kaotas ta 27,6 
sekundit. 23-aastase sport-
lase parim tulemus oli se-
ni eelmisel hooajal Pyeong 
Changis toimunud MM-il 
tavadistantsil saadud 45. 

koht.
Esmakordselt jõudis MK 

sarjas punktidele 33. koha-
ga lõpetanud Priit Narusk, 
kes eksis lamadestiirus 
kolm ja püstitiirus ühe kor-
ra. Kauri Kõiv ei tabanud 
märki püstitiirus kolmel 
korral ja jäi 41. kohaga na-
pilt MK punktidest ilma. 
Lõpetas 110 meest. Tei-
sed Eesti laskesuusatajad 
Oberhofis individuaaldis-
tantsidel ei startinud.

7. jaanuaril toimunud 
meeste 4x7,5 km teatesõi-

dus sai Eesti 18 meeskonna 
seas 14. koha. 

Sõitsid Martten Kaldvee, 
Kauri Kõiv, Priit Narusk ja 
Priit Viks.

Käesoleval nädalal jät-
kub MK etapp Ruhpoldin-
gis. Kolmapäeval toimunud 
naiste 7,5 km sprindisõidus 
osales ka jalaluumurrust 
paranev Eveli Saue. Tagasi-
tulek MK sarja tõi talle 89. 
koha. Kadri Lehtla lõpetas 
54. kohal, Kristel Viigipuu 
sai 112 lõpetaja hulgas 98. 
koha.   

Rahvusvahelise Laske-
suusatamise Liidu karika-
sari IBU Cup Biathlon jät-
kus neljanda etapiga 7.-
10. jaanuaril Saksamaal 
Altenbergis. Naiste 7,5 km 
sprindirajal sai Elisabeth 
Juudas 83 lõpetanu hul-
gas 45. ja Kristel Viigipuu 
49. koha. Selle tulemusega 
täitsid mõlemad neiud ka 
olümpianormi. 

EPP

Kaldvee tegi supersõidu

8.-9. jaanuaril Poo-
las Harrachovis normaal-
mäel peetud Rahvusvahe-
lise Suusaföderatsiooni ka-
rikasarja etapil suusahüpe-
tes oli Illimar Pärn mõle-
mal võistluspäeval punkti-

kohal. Esimesel päeval tee-
nis Pärn 86 ja 90,5 meet-
ri pikkuste hüpetega 213,5 
punkti, millega oli 20. ko-
hal. Teisel võistluspäeval 
suutis Pärn oma kohta pa-
randada. 85 ja 92 meetri-

sed õhulennud andsid kok-
ku 215,5 punkti ja tulemu-
seks väga hea 13. koht. Või-
tis tšehh Cestmir Kozisek, 
kes 96 ja 93,5 meetri pik-
kuste hüpetega teenis kok-
ku 246 punkti. Pildil Illi-

mar Pärn Eesti suusahüp-
pajate võistlusvormi esitlu-
sel. Vasakul Allar Levandi. 

EPP

Pärn FIS Gupil 
punktikohal

9. jaanuaril korraldas 
Elva jalgpalliklubi noor-
te saaliturniiri Nõo Cup 
2010. Teist aastat järjest 
toimuval võistlusel osa-
lesid 1999.a ja noorema-
te poiste võistkonnad. 
Kõrgetasemelise turnii-
ri võitis Kohtla-Järve JK 
Alko, kes edestas Pärnu 
Jalgpalliklubi ja Tartu JK 
Tammekat, FC Elva jäi 
lõppkokkuvõttes viien-
daks.

FC Elva koosseisus 
mängisid Romet Pastak, 
Remi Kõivik, Sander 
Üllim, Simo Järvela, 
Kristjan Vent, Roland 
Liinar, Erik Vaarmann, 
Jarmo Pähklamäe, Mar-
kus Lokk, Carl-Robert Ka-
dastik, Remi Roosmann, 
Sten Suigusaar, Hans 
Hendrik Karro, Ragnar 
Sikk, Kristo Korela ja 
Kristo Kolesnitsenko. Vä-
ravad lõid Kristjan Vent 
(2), Markus Lokk (2) ja 
Carl-Robert Kadastik.

FCE Otepää 96 võist-
kond sai 10. jaanuaril 
Lähte spordihoones toi-
munud Premium Cup 

turniiril neljanda koha. 
Kui esimesed kolm män-
gu suudeti kindlalt või-
ta, siis neljandas, medali-
koha otsustavas mängus 
Operi JK meeskonnaga 
sai saatuslikuks eksimus. 
Viigiseisul 1:1 tekitas 
kohtuniku otsus segadu-
se, millest sündis Operi 
JK võiduvärav. Mängida 
jäi veel alla kahe minu-
ti, viik oleks tähendanud 
siis juba teist kohta. Vii-
mane mäng ebaõnnestus 
täielikult.

Meeskonna koosseisus 
mängisid Artur Lõhmus, 
Mauri Kozlovski, Elari 
Kikas, Kerdo Puusalu, 
Kris Käos, Hardi-Henri 
Ambos, Karl Mark, Henri 
Koha ja Mait Käos. Tubli-
mad väravakütid olid ka-
he väravaga Mait Käos, 
Elari Kikas ja Hardi-Hen-
ri Ambos.

Ühe värava lõid Hen-
ri Koha ja Kerdo Puusalu. 
Võistkonna parim mängi-
ja oli Elari Kikas.

Marek Naaris, 
FC Elva tegevjuht

Jalgpallitulemusi

Foto: erakogu
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Ostan vanavara postkaardist 
mööblini, kulda ja hõbedat. Val-
ga mnt 1A, tel. 504 5909

Ostame metsakinnistuid või 
kasvava metsa raie õigust. Tel. 
5599 6644. Helista julgesti.

Valga mnt 1A müügil suusad, ui-
sud, saapad jm. 504 5909

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa puitbrikett, kütteklots. 
Vedu tasuta. 528 9398

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Küttepuu (kuiv ja märg lepp). 
513 2927

Müüa kuiva leppa. 5804 3735

Müüa turbabriketti kojutoomise-
ga. Tel. 506 6684

Müüa Honda CRV 1997 ja VW 
Passat 1993. 513 2927

Kojamees saab lisatööd Kirde tn 
asuval objektil. Tel. 5333 1748

Otsin hooldajat voodihaigele 
naisele Elvas. 5648 5360

SA Uderna Hooldekodu pakub 
tööd meditsiiniõele. 529 5620

Elektritööd. Paigaldame kütte-
kaablit torustikesse külmumise 
vastu. 5340 3362 Silk Elekter 
OÜ

Ehitus-remonttööd. 5353 6160

Üldehitustööd. 522 9692

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Elektritööd, koduautomaatika, 
san-tehnilised tööd, õhk-soojus-
pumpade müük ja paigaldus. 
www.mano.ee Tel. 520 8970

Müüa Elva kesklinnas 2-toaline 
keskküttega korter. 5555 7409

Üürile anda 4-toaline mug. krt. 
Rõngus. Tel. 529 1558

Üürile anda ahik. korter Elva 
kesklinnas (2 tuba, 2 kööki). 
5380 1901

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss 
laupäeval postkastis ei ole, andke 

sellest toimetusele teada 
tel. 730 9899 (E-N) 

või e-mail epoiss@kodu.ee

Südamlik kaastunne Anitale ja 
Helmutile kalli

KARIN ALASOO
kaotuse puhul.

Töökaaslased Ants, Linda, 
Sirje, Kristiine ja Valdur

ANTS TERA

Südamlik kaastunne Polinale 
poegadega armsa abikaasa, 
isa ja vanaisa surma puhul.

Klassiõed-vennad üle Eesti

Mälestame sõbralikku naabrit
ANTS TERA

Avaldame kaastunnet 
omastele.

Anneli perega

Sügav kaastunne 
perekond Terale 
abikaasa ja isa
ANTS TERA
kaotuse puhul.

Perekonnad Toim, Märs 
ja Tiiu Ojaveer

Sügav kaastunne 
Polinale lastega
ANTS TERA
surma puhul.

Harry perega

Teame, et kõigi jaoks 
on oluline meie enes-
te ja lähedaste hea 
käekäik, et homme 
oleks parem, et saaks 
õppida ja areneda. 
Juba kolmandat kor-
da ilmuv ajakiri “Õpi-
trepp” aitab täiskas-
vanute õppimise tee-
masid valgustada ja 
jagada teavet kõige 
kohta, mis Eesti täis-
kasvanuhariduses 
toimumas on.

Külliki Steinberg, 
Eesti Täiskasvanute 
Koolitajate Assotsiatsiooni 
Andras projektijuht

Ajakirja viimase, no-
vembris ilmunud numbri 
kaanelt vaatab vastu teleek-
raanidelt tuttav nägu, Han-
nes Hermaküla – mees, kes 
ühteviisi hea telesaate juht 
ja leivaküpsetaja.

“Hannes läks Eestist siis, 
kui nõukogude võimu lõpp 
hakkas tasapisi paistma. 
Loobus ametlikult NSV Lii-
du kodakondsusest ja põru-
tas minema. Algul Itaalias-
se, seal vahetas oma Iisrae-
li viisa, mida Liidus anti ka 
“eriti tülikatele elementide-
le” Ühendriikide viisa vas-
tu ning põrutas koos selts-
konnaga kõigi võimalus-
te maale,” kirjutab “Õpitre-
pis” ajakirja toimetaja Agne 

Narusk.
Eelmise aasta septemb-

rist alates juhib sama 
mees laupäeva õhtuti Ave 
Marleeniga kahasse rahvus-
ringhäälingus täiskasvanu-
te õppimisest ja õpetamisest 
kõnelevat telesaadet “Taga-
targemad”. Ekraanil on pal-
ju tavalisi eesti inimesi, kel-
le muudab eriliseks see, et 
nad on otsustanud raskus-

te ja tihti ka vanuse kius-
te millegi uue õppimisega 
alustada. Vaadata tasub ka 
ainult saatejuhtide pärast! 
Küsi “Õpitreppi” oma kodu-
koha raamatukogust ja saad 
põneva loo Hannesest lõpu-
ni lugeda.

Ajakiri annab infor-
matsiooni ka hetkel olulis-
tel teemadel – kõneldak-
se koolituskaardist, hari-

dus- ja teadusministeeriumi 
poolt rakendatavast poole-
li jäänud õpingute jätkami-
se programmist, täiskasva-
nud õppija nädalal tunnus-
tatud õppijatest Aili Valbist 
Luutsnikult ja Ella Põderist 
Kanepist, Euroopa keele-
mapist, täiskasvanute güm-
naasiumitest kui õppijasõb-
ralikust keskkonnast ja pal-
just muust.

“Õpitreppi” saab lugeda ja 
kommenteerida ka interne-
tis aadressil: www.andras.
ee/opitrepp ning pdf-faili-
na alla laadida. Oodatud on 
ka kirjad toimetajale teema-
dest, mida järgmises “Õpi-
trepis” kajastada võiks. Loe, 
saa targemaks ja sügisõhtud 
muutuvad valgemaks!

Ajakiri “Õpitrepp” ning 
telesaade “Tagatargemad” 
valmivad Eesti Täiskasva-
nute Koolitajate Assotsiat-
siooni Andras ning Hari-
dus- ja Teadusministeeriu-
mi koostöös Euroopa sot-
siaalfondi programmi “Täis-
kasvanuhariduse populari-
seerimine” raames. Ajakirja 
koostab Eesti Päevalehe tee-
ma- ja erilehtede osakond.

Tasuta koolituste kohta 
saad infot: kutsekoolid: 

w w w . h m . e e /
tasutakursused tel 735 
0242

vabahariduslikud kooli-
tuskeskused: www.vabaha-
ridus.ee tel 677 6299

Vaimuvalgus teeb pimedad 
talveõhtud helgemaks



16. jaanuar 2010

Beebiporgandid 250g Kadarbiku 9.50 7.90 kg/31.60

Õun Jonagored I klass kg 11.90 7.90
Kana kintsuliharullid juustuga 700g 88.40 54.90 kg/78.42

Napoleoni kook 1kg karbis (AS Eesti Pagar) 87.90 59.90

Hambapasta Blend-a-med Promineral 125ml 25.50 12.90
Hügieeniside Always Ultra+Quattro 40tk 69.90 47.90

…ja veel palju häid pakkumisi!

17. jaanuarini

VÄIKESE
TAKSI 

PÄEVAD

ELVA KONSUMIS

KÕIK VALMISRIIDED kuni -30%
NAISTE TALVEJALATSID -20%
MEESTE TALVEJALATSID -30%

ARBIMÄEL
ELVA KAUBANDUSKESKUSES

MOLIÈRE

Tõlkija: August Sang, lavastaja: Markus Zohner (Šveits), kunstnik: Kristel Maamägi, 
tõlk-assistent: Kirke Org, konsultant: Anu Lamp (Tallinna Linnateater), 

osades: Katariina Lauk, Elina Pähklimägi, Tanel Saar,  Margo Teder, 
Ago Soots, Meelis Põdersoo
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Foto © Markus Zohner / PRO LITTERIS

Piletid müügil Elva Kultuurikeskuse kassas

29. jaanuaril 
kell 19.00 

Elva 

Kultuurikeskuses


	Untitled

